



INTERNATIONAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS
ASSOCIATION INTERNATIONALE DES JEUNES AVOCATS

www.aija.org

The HNW same sex family: going global

Les familles fortunées composées de parents de même sexe: une perspective mondiale

9-11 April 2015
9-11 avril 2015

Brighton

UNITED KINGDOM



With the support of / Avec le soutien de :



FARRER & Co

TEITLER & TEITLER, LLP

Kingsley Napley

FRAGOMEN
WORLDWIDE



SCHELLENBERG
WITTMER

FAMILY LAW IN PARTNERSHIP LLP





AIJA IS THE ONLY GLOBAL ASSOCIATION DEVOTED TO LAWYERS AND IN-HOUSE COUNSEL AGED 45 AND UNDER. AIJA, THROUGH A WIDE RANGE OF MEETINGS, SEMINARS, LAW COURSES AND ADVOCACY, PROMOTES PROFESSIONAL COOPERATION AND FRIENDSHIP AMONG YOUNG, CAREER BUILDING LEGAL PROFESSIONALS AROUND THE WORLD.

INTRIGUED BY ISSUES ON THE CUTTING EDGE OF INTERNATIONAL LAW? INTERESTED IN BUILDING AN INTERNATIONAL PRACTICE? EAGER NOT ONLY TO BECOME PART OF A NETWORK OF THOUSANDS OF CAREER BUILDING LAWYERS AND IN-HOUSE COUNSEL FROM ALL OVER THE WORLD, BUT ALSO, WITH A LITTLE EFFORT, TO BECOME THEIR FRIENDS? KEEN TO GO TO SEMINARS RUN BY ENTHUSIASTIC PROFESSIONALS WHO WILL SHARE THEIR IDEAS AND INVOLVE YOU IN DISCUSSIONS ON THE LATEST DEVELOPMENTS IN LAW AND BUSINESS? THEN AIJA IS YOUR ASSOCIATION.

AIJA GIVES LEGAL PROFESSIONALS AN EXCELLENT OPPORTUNITY TO CONTRIBUTE TO IMPORTANT TOPICS CONCERNING THE PROFESSION IN AN INTERNATIONAL ENVIRONMENT. WITHIN AIJA, LAWYERS AND IN-HOUSE COUNSEL CAN SHARE VIEWS AND EXPERIENCES WITH OTHER COLLEAGUES FROM AROUND THE WORLD AND ENHANCE THEIR PROFESSIONAL SKILLS. WE FOCUS NOT ONLY ON LEGAL SKILLS, BUT EQUALLY IMPORTANTLY ON CONTRIBUTING TO THE BROADER PROFESSIONAL DEVELOPMENT OF OUR MEMBERS, WHICH IS OF PARAMOUNT IMPORTANCE TO THE 21ST CENTURY LAWYER AND INCLUDES NEGOTIATION AND MANAGEMENT SKILLS AND THE ABILITY TO WORK IN A MULTI-CULTURAL ENVIRONMENT. BY JOINING AIJA YOU WILL BENEFIT FROM THE INPUT OF, AND DISCUSSIONS WITH, COLLEAGUES ON AN EQUAL FOOTING. WE DO NOT "LECTURE" — WE "SHARE, LEARN AND BENEFIT".

DEFENDING THOSE PRINCIPLES, WHICH ARE AN INTRICATE PART OF THE LEGAL PROFESSION WORLDWIDE, AIJA IS ALSO COMMITTED TO THE DEFENCE OF HUMAN RIGHTS AND THE SOCIAL RESPONSIBILITY OF LEGAL PROFESSIONALS.



FOUNDED IN 1933, THE SECTION OF INTERNATIONAL LAW IS THE LEADER IN THE DEVELOPMENT OF POLICY IN THE INTERNATIONAL ARENA, THE PROMOTION OF THE RULE OF LAW AND THE EDUCATION OF INTERNATIONAL LAW PRACTITIONERS. IT IS THE ONLY ABA ENTITY THAT FOCUSES ON THE FULL RANGE OF INTERNATIONAL LEGAL ISSUES AND IS INVOLVED IN A WIDE VARIETY OF SUBSTANTIVE LEGAL ACTIVITIES.

THE SECTION'S PURPOSES ARE TO PROMOTE INTEREST, ACTIVITY, AND RESEARCH IN INTERNATIONAL AND COMPARATIVE LAW AND RELATED AREAS; TO FURTHER ITS DEVELOPMENT; TO DIFFUSE KNOWLEDGE AMONG MEMBERS OF THE LEGAL PROFESSION AND OTHERS; TO FORMULATE PROFESSIONAL OPINION THEREON; TO PROMOTE PROFESSIONAL RELATIONSHIPS WITH LAWYERS SIMILARLY ENGAGED IN FOREIGN COUNTRIES; AND TO IMPLEMENT GOAL IV OF THE ASSOCIATION — "TO ADVANCE THE RULE OF LAW IN THE WORLD." TO ADDRESS THESE ISSUES, THE SECTION HAS ASSIGNED OVER 60+ REGIONAL AND SPECIAL INTEREST COMMITTEES, TASK FORCES AND WORKING GROUPS WITHIN TWELVE DIVISIONS — AFRICA/EURASIA, AMERICAS/MIDDLE EAST, BUSINESS LAW, BUSINESS REGULATION, CONSTITUENT, DISPUTES, FINANCE, LEGAL PRACTICE, PUBLIC INTERNATIONAL LAW AND TAX, ESTATES & INDIVIDUALS — TO CLOSELY MONITOR AND DISSEMINATE INFORMATION ON DOMESTIC AND INTERNATIONAL POLICY DEVELOPMENTS WITH IMPLICATIONS FOR LAW PRACTICE.

THE SECTION'S MEMBERSHIP OF APPROXIMATELY 22,000 SPANS OVER 90 COUNTRIES, WHICH INCLUDES 18% OF ITS MEMBERS AS QUALIFIED LAWYERS PRACTICING ABROAD AND ANOTHER 18% AS NON-U.S. QUALIFIED LAWYERS. OVER 50% OF THE SECTION'S LAWYER MEMBERS IN PRIVATE PRACTICE, 12% IN-HOUSE COUNSEL, 4% IN ACADEMIA, 3% IN GOVERNMENT, AND INCLUDES OVER 10,000 LAW STUDENT MEMBERS.



Introduction

The American Bar Association Section of International Law and AIJA are pleased to present this break-through conference on same-sex families and related private client, family, labor, immigration and tax law.

The law regarding same-sex families is changing at lightning speed. As we go to print, there are 93 lawsuits in the US involving the right of same-sex couples to marry or have their out-of-state marriages recognised. In Europe same-sex marriage has, since the Netherlands in 2001, been introduced in another 10 jurisdictions, with Luxembourg expected to legislate before this conference. There are many more but equally there remains a significant majority of jurisdictions where same-sex relationships are not recognised or sometimes even criminalised.

Our experts will discuss the legal issues that this creates and in some cases share their own experiences as they relate to questions like:

- What tax and wealth planning can be done by same-sex couples in jurisdictions where there is no formal recognition of their union?
- Who gets what in a same-sex divorce?
- Is there still discrimination in the workplace?
- How easy is it to bring your same-sex partner with you if you get posted abroad for your job?
- What is the law on alternative reproduction (including international surrogacy) and adoption in so far as it relates to same-sex couples?
- Who gets what in case of a partner's / spouse's death?

This three-day conference will take place in Brighton, the self-proclaimed 'Gay capital of the UK' and home to one of the world's biggest Gay Pride parades. Just an hour from London, and half an hour from Gatwick Airport, Brighton is also one of England's capitals of cool: home to a young, artistic, fashionable crowd.

The conference sessions will take place in and around the Royal Pavilion, a feast of elaborate decoration and royal grandeur. So it's a perfect setting for a conference involving lawyers from across the globe. There will also be time to sample the delights Brighton has to offer and a Euro-vision-style karaoke contest to see delegates practising their 'do-re-mis'.

Attending this event will grant you CLE/CPD credits in most jurisdictions





Introduction

L'American Bar Association Section of International Law et l'AIJA ont le plaisir de vous présenter cette conférence extraordinaire portant sur les familles composées de parents de même sexe. Parmi les divers aspects traités dans le cadre de cette conférence, figurent la gestion privée, le droit de la famille, le droit du travail, le droit de l'immigration et le droit fiscal.

La loi sur les familles composées de parents de même sexe se transforme à une vitesse sans précédent. Au moment de la mise sous presse de ce programme, 93 litiges sont en cours aux USA portant sur le droit au mariage pour les personnes de même sexe ou le droit de faire reconnaître leur mariage célébré à l'étranger.

Depuis les Pays Bas en 2001, le droit au mariage pour les personnes de même sexe a été reconnu dans 10 autres juridictions européennes et il est attendu que le Luxembourg légifère sur cette question avant cette conférence. Il existe certes de nombreuses autres juridictions où le droit au mariage pour les personnes de même sexe a également été reconnu, cependant il reste une majorité significative de juridictions dans lesquelles les relations entre personnes de même sexe ne sont pas reconnues voire sont criminalisées.

Nos experts discuteront des problèmes juridiques que cette situation engendre et partageront leurs expériences en abordant des questions telles que:

- Que peut être entrepris en matière de planification fiscale et patrimoniale par des couples de même sexe dans des juridictions ne reconnaissant pas formellement leur union?
- Qui a droit à quoi dans le cadre d'un divorce de personnes de même sexe?
- Existe-il encore des discriminations sur le lieu de travail?
- Dans quelle mesure est-il aisé d'amener votre conjoint de même sexe avec vous lorsque vous êtes affectés à l'étranger?
- Que dispose la loi quant à la reproduction alternative (y compris la maternité par substitution internationale) et l'adoption dans la mesure où elle concerne les couples de personne de même sexe?
- Qui a droit à quoi lors du décès du partenaire/époux?

Cette conférence de trois jours prendra place à Brighton, ville autoproclamée capitale gay du Royaume Uni, accueillant une des plus grandes "Gay Pride" au monde. A seulement une heure de Londres, et à 30 minutes de l'aéroport Gatwick, Brighton est également une des villes les plus branchées d'Angleterre: décrite comme cosmopolite, Brighton abrite une population jeune et mondaine.

Les séances de la conférence prendront place à l'intérieur tout comme dans les environs du Pavillon Royal, un lieu regorgeant de riches et somptueuses décorations et éclatant de magnificence royale. Cela constitue donc le cadre parfait pour une conférence pour des avocats du monde entier. Il y aura également le temps de découvrir toutes les joies que Brighton peut offrir et les participants auront la possibilité d'exercer leurs "do-ré-mi" lors d'un karaoké de style Eurovision.

En participant à cet événement, vous bénéficierez de crédits CLE/CPD dans la plupart des juridictions



L'AIJA EST LA SEULE ASSOCIATION MONDIALE CONSACRÉE AUX AVOCATS ET JURISTES D'ENTREPRISES DE MOINS DE 45 ANS. EN PROPOSANT UN LARGE CHOIX DE RÉUNIONS, SÉMINAIRES, COURS DE DROIT ET DE PLAIDOIRIE, L'AIJA ENCOURAGE LA COLLABORATION ET L'AMITIÉ ENTRE LES JEUNES QUI FONT CARRIÈRE DANS LES PROFESSIONS JURIDIQUES DANS LE MONDE ENTIER.

CURIEUX DES DERNIERS DÉVELOPPEMENTS DU DROIT INTERNATIONAL ? INTÉRESSÉ PAR LA CRÉATION D'UN CABINET INTERNATIONAL ? ENTHOUSIASTE À L'IDÉE DE NE PAS SEULEMENT FAIRE PARTIE D'UN RÉSEAU DE MILLIERS D'AVOCATS OU DE JURISTES DÉMARRANT LEUR CARRIÈRE DANS LE MONDE ENTIER, MAIS DE FAIRE UN PETIT EFFORT POUR DEVENIR LEUR AMI ? ATTIRÉ PAR DES SÉMINAIRES ANIMÉS PAR DES PROFESSIONNELS ENTHOUSIASTES QUI PARTAGENT LEURS IDÉES AVEC VOUS ET VOUS FONT PARTICIPER AUX DISCUSSIONS SUR LES DERNIÈRES AVANCÉES EN DROIT DES AFFAIRES ? ALORS L'AIJA EST VOTRE ASSOCIATION.

L'AIJA OFFRE AUX PROFESSIONNELS DU DROIT UNE EXCELLENTE OPPORTUNITÉ DE CONTRIBUER DANS UN ENVIRONNEMENT INTERNATIONAL AUX SUJETS IMPORTANTS QUI CONCERNENT LA PROFESSION. AU SEIN DE L'AIJA, AVOCATS ET JURISTES D'ENTREPRISES PARTAGENT LEURS AVIS ET LEURS EXPÉRIENCES AVEC D'AUTRES COLLÈGUES DU MONDE ENTIER ET AMÉLIORENT LEURS APPÉTITES PROFESSIONNELLES. NOUS NE METTONS PAS SEULEMENT L'ACCENT SUR LES COMPÉTENCES LÉGALES MAIS AUSSI SUR DES ASPECTS TELS QUE LA NÉGOCIATION, LA CAPACITÉ DE GESTION ET L'APTITUDE À TRAVAILLER DANS UN ENVIRONNEMENT MULTICULTUREL, QUI SONT TOUT AUSSI IMPORTANTS POUR LE DÉVELOPPEMENT PROFESSIONNEL DE NOS MEMBRES, ET QUI CONSTITUENT DES COMPÉTENCES PRIMORDIALES POUR UN AVOCAT AU 21^e SIÈCLE. EN REJOIGNANT L'AIJA, VOUS BÉNÉFICIEREZ DES IDÉES DE VOS COLLÈGUES ET DE DISCUSSIONS AVEC EUX SUR UN PIED D'ÉGALITÉ. NOUS NE « DONNONS PAS DE LEÇONS » — NOUS « PARTAGEONS, NOUS APPRENNONS ET NOUS EN TIRONS BÉNÉFICE ».

TOUT EN DÉFENDANT LES PRINCIPES QUI FONT PARTIE INTÉGRANTE DES PROFESSIONS JURIDIQUES PARTOUT LE MONDE, L'AIJA EST AUSSI UN ARDENT DÉFENSEUR DES DROITS DE L'HOMME ET DE LA RESPONSABILITÉ SOCIALE DES PROFESSIONS JURIDIQUES.



LA SECTION DE DROIT INTERNATIONAL, FONDÉE EN 1933, EST LEADER DANS L'ÉLABORATION DE POLITIQUES SUR LA SCÈNE INTERNATIONALE, LA PROMOTION DE L'ÉTAT DE DROIT ET LA FORMATION DES PRATICIENS EN DROIT INTERNATIONAL. C'EST LA SEULE ENTITÉ DE L'ABA QUI S'INTÉRESSE À L'ENSEMBLE DES QUESTIONS JURIDIQUES INTERNATIONALES ET DONT LES ACTIVITÉS COUVRENT UNE TRÈS LARGE PALETTE DE MATIÈRES JURIDIQUES.

LES OBJECTIFS DE LA SECTION SONT DE PROMOUVOIR L'INTÉRÊT, L'ACTIVITÉ ET LA RECHERCHE EN DROIT INTERNATIONAL ET COMPARÉ ET DANS LES DOMAINES VOISINS, FAVORISER SON DÉVELOPPEMENT, DIFFUSER LES CONNAISSANCES PARMIS LES MEMBRES DES PROFESSIONS JURIDIQUES ET AUTRES, FORMULER DES AVIS PROFESSIONNELS À CE SUJET, PROMOUVOIR LES RELATIONS PROFESSIONNELLES AVEC DES JURISTES AYANT DES INTÉRÊTS SIMILAIRES À L'ÉTRANGER, ET METTRE EN ŒUVRE LE BUT IV DE L'ASSOCIATION — « FAIRE PROGRESSER L'ÉTAT DE DROIT DANS LE MONDE ». POUR TRAITER CES QUESTIONS, LA SECTION A CHARGÉ PLUS DE 60 COMITÉS RÉGIONAUX ET THÉMATIQUES ET DES TASK FORCES ET GROUPES DE TRAVAIL, RÉUNIS EN DOUZE DIVISIONS — AFRIQUE/EURASIE, AMÉRIQUE/MOYEN ORIENT, DROIT DES AFFAIRES, RÉGULATION COMMERCIALE, GROUPES D'INTÉRÊTS, RÉSOLUTION DES DIFFÉRENDS, FINANCE, PRATIQUE PROFESSIONNELLE, DROIT INTERNATIONAL PUBLIC ET FISCALITÉ, SUCCESSIONS ET PARTICULIERS — DE SUIVRE ET DIFFUSER L'INFORMATION SUR LES DÉVELOPPEMENTS DE POLITIQUES INTERNES ET INTERNATIONALES AYANT DES IMPLICATIONS SUR LA PRATIQUE JURIDIQUES.

LA SECTION COMPTE ENVIRON 22 000 MEMBRES À TRAVERS PLUS DE 90 PAYS, 18% DES MEMBRES SONT DES JURISTES QUALIFIÉS AUX ÉTATS-UNIS PRATIQUANT À L'ÉTRANGER ET 18% SONT DES JURISTES QUALIFIÉS EN DEHORS DES ÉTATS-UNIS. PLUS DE 50% DES JURISTES MEMBRES DE LA SECTION SONT AVOCATS, 12% JURISTES D'ENTREPRISES, 4% UNIVERSITAIRES, 3% DANS L'ADMINISTRATION, ET PLUS DE 10 000 ÉTUDIANTS EN DROIT SONT MEMBRES.

Program

Thursday 9 April 2015

- 12.00 Registration at the Chilli Pickle
- 12.45 **Opening welcome address**
Dirk Nuyts, Fragomen, Zurich, Switzerland – President of AIJA
Markus Zwicky, Zwicky Windlin & Partners, Zug, Switzerland – American Bar Association Section of International Law
Stefanie Meyenhofer-Peters, Schellenberg Wittmer, Zurich, Switzerland
- 13.00 Welcome buffet lunch at the Chilli Pickle.
Sponsored by Schellenberg Wittmer
- 14.00 **The Old Courtroom**
Introduction to Adam and Marco, whose story we will be following for the next 48 hours.
Tax and succession planning at the beginning of/prior to Marco and Adam's marriage
Moderator: **Markus Zwicky**, Zwicky Windlin & Partner, Zug, Switzerland
Panellists: **Madeleina Loughrey-Grant**, Farrer & Co, London, UK
Diane Nijkamp, Monterey Tax, Amsterdam, Netherlands
Lucinda Main, Beard Winter LLP, Toronto, Canada
Jutta Carrington-Conerly, Grafenwoehr, Germany
Brad Westerfield, Butler Snow, London, UK
- 15.15 Coffee break
- 15.30 **Same sex marriages – recognition in different jurisdictions. Where can Marco & Adam get married? Where would it be nice for them to get married? Which countries are considering same-sex marriage/have pending legislation?**
Moderator: **David Allison**, Family Law in Partnership, London, UK
Panellists: **Joseph Smallhoover**, Bryan Cave, Paris, France
Stefanie Meyenhofer-Peters, Schellenberg Wittmer, Zurich, Switzerland
Diane Le Grand de Belleruche, Avocat au Barreau de Paris, France
Simon Forrester, Further Afield (same-sex wedding and honeymoon location finder), Hay-on-Wye, UK
- 16.30 Tea break
- 17.00 **What if Adam and Marco don't marry but carry on cohabiting as life partners? Does Adam have any financial claims arising out of cohabitation in your jurisdiction? If they split up, could Adam get palimony in your jurisdiction? Marco has always said to him that their home (which is in Marco's sole name) is "not mine but ours" and Adam has always relied on that – does this give rise to a claim if they split up? Are cohabitation agreements between gay couples common in your jurisdiction?**
Moderator: **Ferenc Ballegeer**, Cabinet F. Ballegeer, Brussels, Belgium
Panellists: **William Healing**, Kingsley Napley, London, UK
Emiliano Ganzarolli, Audisio e Associati, Milan, Italy
Rachel Kelsey, Sheehan Kelsey Oswald, Edinburgh, Scotland
Christina Angell, Law Offices of Christina L. Angell, San Francisco, California USA
- 18.15 **End of first day scientific program**
- 19.00 The Royal Pavilion
Private Guided Tour of the Pavilion and champagne reception begins at 7pm. sponsored by Bär & Karrer AG
- 20.30 Buffet dinner in the banqueting room and entertainment sponsored by Farrer & Co LLP and Teitler & Teitler
- 21.30 Quiz night, with a music round, wine tasting round and sports round. A bottle of champagne for each member of the winning team
- 22.30 Pudding and dessert wine
- 00.00 Afterparty at Mesmerist

Friday 10 April 2015 OLD COURTROOM, BRIGHTON

- 09.00 **Relocation/immigration issues for same sex couples. Marco gets posted abroad – can Adam go too?**
Moderator: **Dirk Nuyts**, Fragomen, Zurich, Switzerland
Panellists:
Firuzah Ahmed, Kingsley Napley, London, UK
Alexandre Pirotte, Fragomen, Brussels, Belgium
Katie Fitchett, Fragomen, London, UK
Yoav Noy, Kan-Tor & Acco, Ramat, Israel
Niamh Gallagher, Fragomen, UAE, Dubai

- 10.15 **Marco wants to know: "Will my prenup hold up if we move there?" On both death and divorce?**
Sandra Spirig, Bär & Karrer AG, Zurich, Switzerland
Emma Forsberg/Fredric Rendstrom, L & M Law, Stockholm, Sweden
Pamela Sloan, Aronson Mayefsky & Sloan, New York, New York, USA
- 10.45 Coffee break
- 11.00 **Discrimination in the workplace**
Marco hits a glass ceiling so far as promotion is concerned. He's told kindly by one of his colleagues, "we don't have gay partners in this firm". What can he do?
Moderator: **Martine Hoogendorn**, Doorn en Keizer B.V., Amsterdam, Netherlands
Panellists: **Stefan Nerinckx**, Fieldfisher LLP, Brussels, Belgium
Lara Vivas, Cuatrecasas, Barcelona, Spain
Ed Mills, Travers Smith, London, UK
Wendy Stryker, Frankfurt Kurnit Klein & Selz PC, New York, New York, USA
John Wilson, John Wilson Partners, Colombo, Sri Lanka
- 12.15 Lunch at All Bar One sponsored by IBM. **Claudia Brind-Woody** will be speaking on 'The Cost of Thinking Twice.'
- 13.30 **Alternative reproduction and international adoption – how to acquire parental rights in respect of your child – known/anonymous egg and sperm donors**
Adam and Marco want kids. They enter into a surrogacy arrangement with Yolanda and her husband Xavier. Yolanda is carrying a baby with a donor egg and Marco's sperm. When the baby is born, she decides she wants to keep it. What if Yolanda were married to Wendy rather than Xavier? For their second child, Marco and Adam decide to adopt.
Moderator: **Anna Worwood**, Penningtons Manches, London, UK
Panellists: **Madeleine Reardon**, 1 KBW, London, UK
Anne-Marie Hutchinson OBE, Dawson Cornwell, London, UK
Irina Moroz, AGA Partners Law Firm, Kiev, Ukraine
- 15.00 Coffee break
- 15.15 **Disputes relating to children on separation of parents/carers**
Yolanda and Wendy split up
Marco and Adam split up
Where do the kids live?
What rights does Adam have?
Marco converts to Islam and wants the kids to go to an Islamic school.
Marco does not want the children – ever – to meet Adam's new boyfriend Rocky Popstar, as he believes his dissolute lifestyle will have a bad effect on the kids.
Moderator: **Eliza Hebditch**, Farrer & Co, London, UK
Panellists: **Anthony Kirk QC** of 1 KBW, London, UK
Pamela Sloan, Aronson Mayefsky & Sloan, New York, New York, USA
David Starks, McKinley Irvin, Seattle, Washington, USA
Anne Reiser, Etude de Me Anne Reiser, Geneva, Switzerland
Caroline McNally, Gall, Hong Kong
- 16.45 English Cream Tea sponsored by Credit Suisse.
- 17.15 **Financial claims on separation/divorce**
At the same time as the children litigation is ongoing, Adam issues a financial claim against Marco on divorce.
Would he get exactly the same if he were Anne and divorcing Marco?
Does Adam's new relationship with the delicious (and very high-earning) Rocky Popstar make any difference?
Moderator: **Nicholas Bennett**, Farrer & Co, London, UK
Panellists: **Stewart Leech QC**, QEB, London, UK
Christian Montana, Studio Legale Gardenal & Associati, Conegliano Italy
Jennifer Wilkie, Anderson Strathern LLP, Edinburgh, Scotland
Nicholas Lobenthal, Teitler & Teitler LLP, New York, New York, USA
- 18.15 **End of second day scientific program**
- 19.30 Champagne reception and black tie gala dinner sponsored by 1 King's Bench Walk, at the Hilton Metropole Hotel.
- 20.00 Black tie gala dinner.
Eurovision karaoke contest after dinner followed by a disco. There will be fabulous prizes for best national costume, best solo performance and best group performance. Choose and get practising your best song now!

Saturday 11 April 2015 OLD COURTROOM, BRIGHTON

- 9.00 Round table discussion over breakfast at Cote Brasserie**
War stories, highs and lows from same sex parents, together with Q&A on the practical legal hurdles to adoption and surrogacy.
Sponsored by Dawson Cornwell
Moderator: Colin Rogerson, Dawson Cornwell, London, UK
Participants: James Bunker, Farrer & Co, London, UK
Kirstin Dodge, Homburger, Zurich, Switzerland
Lieven Vandendriessche, Brussels, Belgium
Yorgos Erifiadis, London, UK
- 10.15 Adam, with his settlement, throws a huge joint 50th birthday party for himself and Rocky at Rocky's vast country estate. The next day, the internet and gossip pages of the press are filled with pictures of Adam, Rocky, the kids and many of Rocky's famous friends in various stages of undress. Some of the captions on the on-line photos are arguably homo-phobic and therefore highly offensive to Adam.**
In the meantime, an anonymous blog has also appeared on the internet with intimate pictures of Adam taken when he was married to Marco. The blog also contains rude and offensive remarks about Adam and the way he has chosen to structure his tax affairs.
What can Adam do in your jurisdiction? Naturally, one of his main concerns is for the kids.

Kate Levine, Pagefield, London, UK
Michael Patrick, Farrer & Co, London, UK
Ruwani Dantanarayana, John Wilson Partners, Colombo, Sri Lanka
Dr Nina Lüssmann, Prinz Neidhardt Engelschall, Hamburg, Germany

- 11.30 Coffee Break
- 11.45 Contested Succession**
Imagine that Marco and Adam never took any formal steps to dissolve their marriage/partnership. The media storm surrounding the birthday party caused Rocky to drop Adam like a hot brick and so Adam and Marco are back living together uncomfortably, with Marco conducting his new relationship with Sergei quite openly. During this awkward "limbo" period, Marco suddenly dies. In his will he leaves his entire estate to his new partner Sergei. What claims does Adam have for himself and for the children against Marco's estate, if any? What if the assets are all over the world and Sergei is trying to steal and hide stuff for himself?
Moderator: Paola Fudakowska, Withers LLP, London, UK
Panellists: Adam Cloherty, XXIV Old Buildings, London UK
Thomas Rohner, Pestalozzi, Zurich, Switzerland
Katharina Hemmen, P+P Pöllath + Partners, Berlin/Frankfurt, Germany
Agnes Proton, Cabinet d'avocats Agnès Proton, Cannes, France
- 13.00 End of third day scientific program
- 13.00 Dine-around lunch – optional to be paid on the day

www.aija.org

Practical information

Seminar Venue

Royal Pavilion

4/5 Pavilion Buildings, Brighton, BN1 1EE UK
+44 (0)1273 292820
visitor.services@brighton-hove.gov.uk

Other Venues

The Hilton Brighton Metropole

Kings Road, Brighton, BN1 2FU,
+44 (0)1273 775432

Chilli Pickle

17 Jubilee Street, Brighton, BN1 1GE
+44 (0)1273 900383

All Bar One

2-3 Pavilion Parade, Brighton, BN1 1EE
+44 (0)1273 207593

Cote Brasserie

115-116 Church Street, Brighton, East Sussex, BN1 1UD
+44 (0)1273 687 541

The Mesmerist

1-3 Prince Albert Street, Brighton, BN1 1HE
+44 (0)1273 328542

Online Registration

To register, please visit the AIJA webpage of the event:
www.aija.org/

The registration fee includes attendance at the seminar, documentation, coffee breaks, lunches and dinner on Thursday and Friday. Other guests are welcome to join for the Gala Dinner. The Gala Dinner tickets are £ 75 each. Registration is considered binding immediately, but participation in the event is possible only after full payment of the registration fee.

Registration Fees

+ VAT if applicable	≤ 16.02.2015	> 16.02.2015
AIJA/ABA SIL Member < 35	£ 230	£ 280
AIJA/ABA SIL Member ≥ 35	£ 265	£ 315
Non AIJA/ABA SIL Member < 35	£ 295	£ 345
Non AIJA/ABA SIL Member ≥ 35	£ 330	£ 380
Speaker	£ 230	£ 280
In-house Counsel	£ 230	£ 280
Accompanying person	£ 165	£ 165

AIJA will be pleased to provide a certificate of attendance which, subject to the exact CLE/CPD requirements, may be used to obtain the continuing legal education credits in various jurisdictions.

Accommodation

Accommodation is not included in the registration fee and is at the participant's expense. Rooms have been reserved in the following three hotels. To book one of the rooms reserved for AIJA delegates, please visit the following website:
<https://resweb.passkey.com/go/aijaaba2015>.

The Hilton Brighton Metropole

Kings Road, Brighton, BN1 2FU, +44 (0)1273 775432

myhotel Brighton

17 Jubilee Street, Brighton, BN1 1GE, +44 (0)1273 900300

Jurys Inn Brighton

101 Stroudley Road, Brighton, BN1 4GQ, +44 (0)1273 862121

Language

The seminar will be held in English.

Dress code

Business (working sessions) and smart casual for the Thursday evening program. Black tie for Friday evening.

Programme

Jeudi 9 avril 2015

- 12h00 Inscription au restaurant Chilli Pickle
- 12h45 Ouverture et allocution de bienvenue**
Dirk Nuyts, Fragomen, Zurich, Suisse – Président de l'AIJA
Markus Zwicky, Zwicky Windlin & Partners, Zug, Suisse – l'Association du Barreau Américain Section du Droit International
Stefanie Meyenhofer-Peters, Schellenberg Wittmer, Zurich, Suisse
- 13h00 Buffet d'accueil au Chilli Pickle.
Sponsorisé par Schellenberg Wittmer
- 14h00 L'Ancienne Salle d'Audience**
Introduction d'Adam et Marco dont nous allons suivre l'histoire pendant les prochaines 48 heures.
Planification fiscale et successorale au début et après le mariage de Marco et Adam:
Modérateur: Markus Zwicky, Zwicky Windlin & Partner, Zug, Suisse
Intervenants: Madeleine Loughrey-Grant, Farrer & Co, Londres, Royaume-Uni
Diane Nijkamp, Monterey Tax, Amsterdam, Pays-Bas
Lucinda Main, Beard Winter LLP, Toronto, Canada
Jutta Carrington-Conerly, Grafenwoehr, Allemagne
Brad Westerfield, Butler Snow, Jackson, Mississippi, USA
- 15h15 Pause café
- 15h30 Le mariage entre personnes de même sexe – Reconnaissance dans différentes juridictions.**
Dans quels pays peuvent Marco et Adam se marier? Où serait-il plus agréable pour Cosmo et Adam de se marier? Quels pays examinent la possibilité du mariage entre personnes de même sexe ou ont une législation portant sur cet objet en suspens?
Modérateur: David Allison, Family Law in Partnership, Londres, Royaume-Uni
Intervenants: Joseph Smallhoover, Bryan Cave, Paris, France
Stefanie Meyenhofer-Peters, Schellenberg Wittmer, Zurich, Suisse
Diane Le Grand de Belleruche, Avocat au Barreau de Paris, France
Simon Forrester, Further Afield (organisateur de mariage et de lune de miel pour personnes de même sexe), Hay-on-Wye, Royaume-Uni
- 16h30 Pause café
- 17h00 Quid si Marco et Adam décident de ne pas se marier mais souhaitent continuer à vivre ensemble dans la durée?**
Cohabitation – protection du patrimoine et planification de la cohabitation de couples de même sexe ne souhaitant pas formellement enregistré leur union ou domiciliés ou vivant dans des juridictions dans lesquelles il ne leur est pas permis d'enregistrer formellement leur union.
Modérateur: Ferenc Ballegeer, Cabinet F. Ballegeer, Bruxelles, Belgique
Intervenants: William Healing, Kingsley Napley, Londres, Royaume-Uni
Emiliano Ganzarolli, Audisio e Associati, Milan, Italie
Rachel Kelsey, Sheehan Kelsey Oswald, Edimbourg, Ecosse
Christina Angell, Law Offices of Christina L. Angell, San Francisco, Californie, USA
- 18h15 Fin de la première journée du programme scientifique**
- 19h00 Le Pavillon Royal
La Visite guidée privée ainsi que la réception au champagne commencent à 19h00 sponsorisé par Bär & Karrer AG
- 20h30 Le dîner sera servi dans la salle des banquets et l'animation sponsorisée par Farrer & Co LLP ainsi que Teitler & Teitler
- 21h30 Soirée quiz avec une ronde sur la musique, sur la dégustation de vins et sur le sport. Chaque membre de l'équipe gagnante recevra une bouteille de Champagne
- 22h30 Dessert accompagné de vin doux
- 00h00 Afterparty au Mesmerist

Vendredi 10 avril 2015

L'ANCIENNE SALLE D'AUDIENCE, BRIGHTON

- 9h00 Problèmes pour les couples de même sexe liés à la relocalisation/immigration**
Marco est affecté à l'étranger – Adam peut-il l'accompagner?
Modérateur: Dirk Nuyts, Fragomen, Zurich, Suisse
Intervenants: Firuza Ahmed, Kinglsey Napley, Londres, Royaume-Uni
Alexandre Pirote, Fragomen, Bruxelles, Belgique
Katie Fitchett, Fragomen, Londres, Royaume-Uni
Yoav Noy, Kan-Tor & Acco, Ramat, Israël
Niamh Gallagher, Fragomen, UAE, Dubaï

- 10h15 Marco souhaiterait savoir: "Est-ce que mon contrat de mariage sera encore valable si nous déménageons là-bas?" En cas de divorce et de décès?**
Sandra Spirig, Bär & Karrer AG, Zurich, Suisse
Emma Forsberg/Frederic Rendstrom, L & M Law, Stockholm, Suède
Pamela Sloan, Aronson Mayefsky & Sloan, New York, New York, USA
- 10h45 Pause café
- 11h00 Discrimination au lieu de travail**
Marco semble se heurter à un refus général de le promouvoir au sein de la société. A ce sujet un de ses collègues lui glisse délicatement: "Nous ne prenons pas d'associés gays dans cette société". Que peut-il faire?
Modérateur: Martine Hoogendorn, VMW Taxand, Amsterdam, Pays-Bas
Intervenants: Stefan Nerinckx, Fieldfisher LLP, Bruxelles, Belgique
Lara Vivas, Cuatrecasas, Barcelone, Espagne
Ed Millis, Travers Smith, Londres, Royaume-Uni
Wendy Stryker, Frankfurt Kurnit Klein & Selz PC, New York, New York, USA
John Wilson, John Wilson Partners, Colombo, Sri Lanka
- 12h15 Déjeuner au All Bar One, sponsorisé par IBM. **Claudia Brind-Woody** parlera du "LE prix à payer quand on réfléchit à deux fois".
- 13h30 Reproduction alternative et adoption internationale – comment acquérir les droits parentaux quant à votre enfant – donneurs anonymes et connus de spermés et d'ovules**
Adam et Marco souhaitent avoir des enfants. Ils ont recours à la maternité de substitution grâce à Yolanda et son époux Xavier. Yolanda porte un enfant issu de l'ovule d'une donneuse et le sperme de Marco. A la naissance de l'enfant, elle décide finalement de le garder.
Quid si Yolanda était mariée à Wendy plutôt qu'à Xavier? Adam et Marco décident d'adopter leur deuxième enfant.
Modérateur: Anna Worwood, Penningtons Manches, Londres, Royaume-Uni
Intervenants: Madeleine Reardon, 1 KBW, Londres, Royaume-Uni
Anne-Marie Hutchinson OBE, Dawson Cornwell, Londres, Royaume-Uni
Irina Moroz, AGA Partners Law Firm, Kiev, Ukraine
- 15h00 Pause café
- 15h15 Les différends relatifs aux enfants en cas de séparation des parents / gardiens**
Yolanda et Wendy se séparent
Adam et Marco se séparent également
Où vivent les enfants?
De quels droits jouit Adam?
Marco se convertit à l'Islam et exige désormais que les enfants fréquentent une école islamique.
Marco refuse radicalement que les enfants rencontrent le nouveau compagnon d'Adam, la Popstar Rocky, car il considère que le style de vie dépravé qu'il mène aura une mauvaise influence sur les enfants.
Modérateur: Eliza Hebditch, Farrer & Co, Londres, Royaume-Uni
Intervenants: Anthony Kirk, QC of 1 KBW, Londres, Royaume-Uni
Pamela Sloan, Aronson Mayefsky & Sloan, New York, New York, USA
David Starks, McKinley Irvin, Seattle, USA
Anne Reiser, Etude de Me Anne Reiser, Genève, Suisse
Caroline McNally, Gall, Hong Kong
- 16h45 "English Cream Tea" sponsorisé par le Crédit Suisse
- 17h15 Prétentions financières en cas de séparation/divorce**
Alors que le procès concernant les enfants est encore en cours, Adam fait valoir des prétentions financières contre Marco dans le cadre du divorce.
Lui serait-il octroyé la même chose s'il était Anne et divorçait Marco?
Est-ce que la nouvelle relation qu'Adam entretient avec la Star Rocky, à haut revenu, change la donne?
Modérateur: Nicholas Bennett, Farrer & Co, Londres, Royaume-Uni
Intervenants: Stewart Leech, QC, QEB, Londres, Royaume-Uni
Christian Montana, Studio Legale Gardenal & Associati, Conegliano Italie
Jennifer Wilkie, Anderson Strathern LLP, Edimbourg, Ecosse
Nicholas Lobenthal, Teitler & Teitler LLP, New York, New York, USA
- 18.15 Fin de la deuxième journée du programme scientifique.**
- 19h30 Réception au Champagne et dîner de gala sponsorisé par 1 King's Bench Walk au Hilton Metropole Hotel.
- 20h00 Dîner de cravate noire, suivi d'un concours de karaoké Eurovision qui se terminera par une sortie en discothèque.
Il y aura de fabuleux prix à remporter pour le meilleur costume national, la meilleure prestation solo et la meilleure prestation en groupe. Choisissez d'ores et déjà votre chanson et commencez à vous exercer!

Samedi 11 avril 2015

L'ANCIENNE SALLE D'AUDIENCE, BRIGHTON

9h00 Discussion organisée sous forme de table ronde durant le petit-déjeuner à la brasserie Cote
Histoires de guerres, préoccupations et problèmes de parents de même sexe, élaboration d'un formulaire questions-réponses portant sur les obstacles légaux rencontrés dans la pratique relatifs à l'adoption et la maternité par substitution. Sponsorisé par Dawson Cornwell

Modérateur: **Colin Rogerson**, Dawson Cornwell, Londres, Royaume-Uni

Participants: **James Bunker**, Farrer & Co, Londres, Royaume-Uni

Kirstin Dodge, Homburger, Zurich, Suisse

Lieven Vandendriessche, Bruxelles, Belgique

Yorgos Erifiadis, Londres, Royaume-Uni

10h15 Avec le paiement de ses dommages et intérêts, Adam organisa une grande fête d'anniversaire pour ses 50 ans ainsi que ceux de Rocky au sein du vaste domaine de Rocky. Le lendemain, l'internet et les pages "people" de la presse écrite présentaient plein de photos d'Adam, Rocky, les enfants ainsi que les amis connus de Rocky dans des positions plus qu'inconfortables. Certaines de ces photos en ligne sont indiscutablement homophobes et donc très méprisantes pour Adam.

En même temps, un blog anonyme a publié sur internet des photos intimes d'Adam lors de son mariage avec Marco. Ce blog contient également des remarques déplacées et insultantes envers Adam et la façon dont il gère ses affaires de taxation.

Que peut faire Adam dans sa juridiction ? Naturellement, l'une de ses plus considérations concerne ses enfants.

Kate Levine, Pagefield, Londres, Royaume-Uni

Michael Patrick, Farrer & Co, Londres, Royaume-Uni

Ruwani Dantanarayana, John Wilson Partners, Colombo, Sri Lanka

Dr Nina Lüssmann, Prinz Neidhardt Engelschall, Hambourg, Allemagne

11h30 Pause café

11h45 La contestation de la succession

Imaginez que Marco et Adam n'aient jamais formellement dissous leur mariage/relation. La tempête médiatique qui a entouré la fête d'anniversaire a conduit Rocky à quitter Adam. Ce dernier se retrouve ainsi à vivre à nouveau sous le même toit que Marco lequel continue à fréquenter ouvertement son nouveau compagnon Sergei. Lors de cette période d'incertitude Marco meurt subitement. Dans son testament il lègue la totalité de sa succession à son nouveau compagnon Sergei.

Quelles sont les éventuelles prétentions qu'Adam peut faire valoir contre la succession, pour lui et les enfants?

Quid si la succession est éparpillée aux quatre coins de la planète et Sergei tente de dissimuler tout comme voler des biens?

Modérateur: **Paola Fudakowska**, Withers LLP, Londres, Royaume-Uni
Intervenants:

Adam Cloherty, XXIV Old Buildings, Londres, Royaume-Uni

Thomas Rohner, Pestalozzi, Zurich, Switzerland

Katharina Hemmen, P+P Pöllath + Partners, Berlin/Frankfurt, Germany

Agnes Proton, Cabinet d'avocats Agnès Proton, Cannes, France

13h00 Fin de la troisième journée du programme scientifique.

13h00 En option: déjeuner dans un des différents restaurants proposés. A acquitter sur place.

www.aija.org

Informations pratiques

Lieu du séminaire

Royal Pavilion

4/5 Pavilion Buildings, Brighton, BN1 1EE UK

+44 (0)1273 292820

visitor.services@brighton-hove.gov.uk

Autres lieux

The Hilton Brighton Metropole

Kings Road, Brighton, BN1 2FU,

+44 (0)1273 775432

Chilli Pickle

17 Jubilee Street, Brighton, BN1 1GE

+44 (0)1273 900383

All Bar One

2-3 Pavilion Parade, Brighton, BN1 1EE

+44 (0)1273 207593

Cote Brasserie

115-116 Church Street, Brighton, East Sussex, BN1 1UD

+44 (0)1273 687 541

The Mesmerist

1-3 Prince Albert Street, Brighton, BN1 1HE

+44 (0)1273 328542

Inscription en ligne

Pour s'inscrire, veuillez vous rendre sur le site de l'AIJA dédié à l'évènement : www.aija.org/

Les frais d'inscription incluent la participation au séminaire, la documentation, les pauses café, les déjeuners et diners de jeudi et vendredi.

Les personnes accompagnantes peuvent se joindre au dîner de gala. Les billets pour le dîner de gala sont en vente au prix de 75 £.

L'inscription est réputée immédiatement obligatoire. Toutefois la participation au séminaire n'est possible qu'après le paiement complet des frais d'inscription.

Frais d'inscription

	≤ 16.02.2015	> 16.02.2015
+ TVA si applicable		
Membre AIJA < 35	230 £	280 £
Membre AIJA ≥ 35	265 £	315 £
Non-membre AIJA < 35	295 £	345 £
Non-membre AIJA ≥ 35	330 £	380 £
Intervenant	230 £	280 £
Juriste d'entreprise	230 £	280 £
Accompagnant	165 £	165 £

L'AIJA se fera un plaisir de vous fournir un certificat de participation, qui, en fonction des conditions exactes des CLE/CPD, peut être utilisé comme document officiel pour obtenir des crédits d'éducation continue dans la plupart des juridictions.

Hébergement

Les frais d'hébergement ne sont pas inclus dans les frais d'inscription et sont à la charge des participants.

Des chambres ont été pré-réservées dans les trois hôtels qui suivent. Pour commander une des chambres pré-réservées pour les participants AIJA, veuillez-vous rendre sur le site suivant: <https://resweb.passkey.com/go/aijaaba2015>.

The Hilton Brighton Metropole

Kings Road, Brighton, BN1 2FU, +44 (0)1273 775432

myhotel Brighton

17 Jubilee Street, Brighton, BN1 1GE, +44 (0)1273 900300

Jurys Inn Brighton

101 Stroudley Road, Brighton, BN1 4GQ, +44 (0)1273 862121

Langue

Le séminaire se tiendra en anglais.

Tenue vestimentaire

Tenue formelle (pour les sessions de travail) et tenue d'affaire décontractée (pour le programme de la soirée). Tenue de soirée pour vendredi soir.

Organization / Organisation

David Allison,
Family Law In Partnership, London, UK,
dna@flip.co.uk

Nicholas Bennett,
Farrer & Co, London, UK,
nicholas.bennett@farrer.co.uk

Andrea Dorjee-Good,
Schellenberg Wittmer, Zurich, Switzerland,
andrea.dorjee@swlegal.ch

Eliza Hebditch,
Farrer & Co, London, UK,
eliza.hebditch@farrer.co.uk

Dirk Nuyts,
Fragomen LLP, Zurich, Switzerland,
dnuyts@fragomen.com

Dr. Markus Zwicky,
Zwicky Windlin & Partner, Zug, Switzerland,
m.zwicky@zwlawyers.com

AIJA Commissions responsible for the scientific program / Commissions de l'AIJA en charge du programme scientifique :

- Private Client Commission / Commission de la clientèle privée
- Labor Law and Immigration Law Sub-Commissions / Droit du travail – Sous-comité pour le droit de l'immigration

ABA Section of International Law

The European Gay Managers Association (EGMA) / L'association européenne des directeurs gays



“Young lawyers of every country stand together. They intend to defend those principles which are common and which they consider to be indivisible from the notion of justice and law.”

AIJA, Declaration of Athens. Adopted, August 27, 1966.



i am aiJA



**INTERNATIONAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS
ASSOCIATION INTERNATIONALE DES JEUNES AVOCATS**

Non-Profit Association / Association sans but lucratif
Rue de l'Hôtel des Monnaies 133 – BE-1060 BRUSSELS/BRUXELLES
T. +32 2 347 33 34 – F. +32 2 347 55 22
e-mail : office@aija.org – www.aija.org – VAT/TVA : BE 0850.829.857

American Bar Association Section of International Law
1050 Connecticut Avenue NW #400
Washington, DC, USA 20036
T. 202 662 1660 – F. 202 662 1669
email: intlaw@americanbar.org
www.americanbar.org/intlaw